
 وعده وزير صنعت 
براي بهبود كيفيت خودروسازی

وزي�ر صنع�ت، مع�دن و تج�ارت با بي�ان اينك�ه اه�داف كيفي 
سختگيرانه تري جهت ارتقاي س�طح كيفي محصولات و خدمات 
خودرو اجرا مي ش�ود، گفت: برنام�ه خاصي نيز ب�راي جايگزيني 
خودروهاي س�نگين فرسوده هس�ت كه به زودي اعلام مي شود. 
به گزارش تس��نيم، محمد رضا نعم��ت زاده اظهار داش��ت: نتايج كلي 
حاكي از ارتقاي نس��بي كيفيت محصولات و خدمات خودرو در سال 
94 است و با توجه به اين موضوع اهداف كيفي سختگيرانه تري براي 
ارتقاي سطح كيفي محصولات و خدمات و رضايتمندي مشتريان در 

نظر گرفته خواهد شد. 
وزير صنعت،  معدن و تجارت تأكيد كرد: بايد س��طح كيفي خودرو ها 
افزايش يابد و با روش هاي موجود نمي توانيم به رضايتمندي مشتريان 
برسيم و بايد خودرويي كه به دست مشتريان مي رسد بدون عيب باشد 
و ما در زمينه آموزش به استانداردهاي جهاني برسيم و انضباط كاركنان 
را يك اولويت در ارتباط با مشتري بدانيم و درباره  خدمات پس از فروش 
تأكيد بر ارتقا و آموزش در اين زمينه به عنوان يك ضرورت اعلام شد. 

وي تصريح كرد: هر چند روند رو به بهبود است اما نبايد پيشرفت هاي 
محدود در ارائه خدمات م��ا را راضي كند بايد ضعف هاي ما درخدمات 
برطرف شود و رضايتمندي در دستور كار باشد و به اين باور برسيم كه 
مشتري حق دارد.  دراين زمينه قرار شد گزارش جامع ارزيابي خدمات 
پس از فروش سال 94 در دستور بعدي كار باشد و كميته استاندارد براي 
رفع مشكلات مربوط به اين مارك، تاريخ اعتبار گواهي استاندارد و موارد 
مربوط به استاندارد شكل بگيرد و تصميمات و اقدامات اين كميته به 
صورت دوره اي به شورا ارائه شود.  در ادامه نعمت زاده عنوان كرد: شرايط 
موجود توليد خودرو با توجه به فضاي كسب و كار در داخل و خارج رو به 
بهبود است اما مطلوب نيست و بايد برنامه هاي جبراني در شركت هاي 
خودرو سازي تنظيم و ما به برنامه برسيم و اين موضوع به صورت جدي 
پيگيري ش��ود به گفته نعمت زاده برنامه خاصي ني��ز براي جايگزيني 

خودروهاي سنگين فرسوده هست كه به زودي اعلام مي شود. 

 سخنگوی ذوب آهن:
  می توانيم 150هزارتن ريل را 

با استاندارد اروپا و ارزان تر توليد كنيم
در حالي كه صنايع كش�ور از جمل�ه ذوب آهن در ش�رايط ركود 
و حت�ي تعطيل�ي هس�تند، ريل ه�اي واردات�ي بيشترچش�م 
مش�تريان را مي گي�رد و به تولي�د داخل�ي توجه اي نمي ش�ود. 
به گزارش تسنيم، سخنگوي ش��ركت ذوب آهن با بيان اينكه كل نياز 
ريل كشور حدود ۱۵۰ هزار تن در سال است، گفت: ما امكان توليد تمام 

اين ريل ها را ارزان تر از قيمت وارداتي داريم. 
محمدرضا كجباف با اشاره به اينكه تقريباً از دو سال گذشته پروژه توليد 
ريل براي واگن هاي پرسرعت در شركت ذوب آهن كليد خورده است، 
گفت: ظرفيت اسمي ذوب آهن براي توليد ريل و تيرآهن بال پهن 4۰۰ 
هزار تن است.  وي با بيان اينكه در سال هاي 8۱ تا 89 نيز ذوب آهن 3۰ 
هزار تن ريل توليد كرده بود، افزود: اما متأسفانه به دليل اينكه خريداري 

در بازار وجود نداشت اين پروژه متوقف شد. 
اين مقام مسئول در كارخانه ذوب آهن با اشاره به پروژه جديد توليد ريل 
كه تحت استاندارد اروپايي آغاز شده  است، گفت: براساس هدفگذاري ها 
تا پايان خردادماه تست سرد ريل ها انجام مي شود و از اول تيرماه توليد 

آن آغاز خواهد شد. 
وي اضافه ك��رد: توليد ريل كارخانه ذوب آهن براس��اس نياز داخلي و 
خارجي انجام خواهد شد البته كل نياز ريل كشور به شرط تحقق تمام 
پروژه ها حدود ۱۵۰ هزار تن در سال است كه ذوب آهن امكان تأمين 

تمام آنها را دارد. 
كجباف در خصوص قرارداد اين كارخانه با شركت راه آهن نيز گفت: هم 
اكنون براي خريد ريل هاي ذوب آهن توس��ط شركت راه آهن در حال 

مذاكره هستيم و به محض تحقق نتيجه آن را اعلام خواهيم كرد. 
وي در خصوص واردات ريل توسط ش��ركت راه آهن از كشور هند نيز 
افزود: من در اين ب��اره نمي توانم صحبت كنم، چراك��ه اين موضوع به 
خود ش��ركت راه آهن ارتباط دارد اما اين نكت��ه را مي توانم بگويم كه 
ريل هاي توليدي ذوب آهن حتي ارزان تر از ريل هاي وارداتي اس��ت و 
با توجه به استانداردهاي اروپا داراي استانداردهاي لازم براي مصارف 

داخلي است. 

دفاع از آمار هاي اشتغال در دولت قبل
وزير سابق تعاون، كار و رفاه اجتماعي و نماينده اين دوره مجلس 
گفت: در دول�ت دهم تنها ي�ك ميليون فرصت ش�غلي در بخش 
مسكن ايجاد شد و ۲۰۰ هزار نفر هم جذب آموزش و پرورش شدند. 
به گزارش فارس، اسدالله عباس��ي نماينده مجلس شوراي اسلامي در 
پاسخ به اين سؤال كه گفته مي شود با توجه به سير رشد اقتصادي منفي 
دوران رياس��ت جمهوري احمد ي نژاد ميزان اشتغالزايي در آن دوران 
صفر بوده است براي اين موضوع چه توضيحي داريد، گفت: در دولت 
دهم تنها در بخش مسكن بيش از يك ميليون فرصت شغلي ايجاد شد 

كه الان اين فرصت شغلي را نداريم. 
وي با بيان اينكه در دولت دهم در آموزش و پرورش حدود 2۰۰ هزار 
نفر، جذب ش��دند كه مصوبه مجلس بود، افزود: با اين اتفاقات چگونه 

گفته مي شود كه ميزان اشتغالزايي صفر بوده است. 
وزير تعاون، كار و رفاه احمدي نژاد تصريح كرد: جذب نيرو در آموزش 
و پ��رورش در دوره اي كه من در مجلس بودم به تصويب رس��يد و در 
آن زمان در دولت خدمت نمي كردم.  عباس��ي بيان داشت: همچنين 
كميته امداد حضرت امام )ره( با دادن وام و تس��هيلات خود اشتغالي 
به مددجويان سالانه 2۵۰ هزار شغل در بخش هاي مختلف توليدي و 
كارگاه هاي كوچك ايجاد كرد.  وي افزود: اغلب وام گيرندگان وام هاي 
خود اشتغالي از كميته امداد خميني )ره( در مشاغل مختلف از جمله 
دامداري و صنايع دستي سرمايه گذاري مي كردند و بدين ترتيب هم 
خود مشغول به كار مي ش��دند هم براي چند نفر ديگر اشتغال ايجاد 

مي كردند. 
نماينده مجلس ش��وراي اس��لامي تصريح كرد: تعداد بيمه ش��دگان 
تأمين اجتماعي و افزايش تعداد افرادي كه در دوره رياست جمهوري 
احمدي نژاد تحت پوش��ش بيمه تأمين اجتماعي ق��رار گرفته اند هم 
نشان دهنده اشتغالزايي در آن دوره اس��ت و چطور گفته مي شود كه 
اش��تغالزايي صفر بوده اس��ت در حالي كه لازمه تحت پوش��ش بيمه 
اجتماعي قرار گرفتن داشتن شغل است.  بسياري از دولتمردان كنوني 
با اين تفسير كه رشد اقتصادي كشور در دولت قبل نزولي شد آمارهاي 
اشتغالزايي آن دوره را زير سؤال برده و بعضاً عنوان مي كنند رشد اشتغال 

در دولت دهم نزديك به صفر بوده است. 
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اولين كارخان�ه توليد لوازم خانگي كش�ور 
كه نامي آش�نا براي تم�ام مردم م�ا دارد و 
كمتر ش�خصي با توليدات آن بيگانه اس�ت 
به دليل تش�ديد مش�كلات توليد رس�ماً از 
هفت�ه گذش�ته تعطيل ش�د تا پاي�ان عمر 
برن�د ۸۰ س�اله ايران�ي در س�ال »اقتصاد 
مقاومتي، اقدام و عمل« اينگونه رقم بخورد. 
كارخانه ارج در س��ال ۱3۱6 در ي��ك كارگاه 
كوچك واق��ع در خيابان 3۰ مت��ري تهران به 
اتفاق هشت كارگر س��اده فعاليت خود را آغاز 
كرد. در س��ال ۱348 با كارگاه ه��اي متعدد و 
ماش��ين هاي جديد در زميني واق��ع در جاده 
مخصوص كرج با همراهي مهندسان و كارگران 
مبتكر و ماهر با تكنيك هاي مدرن روز فعاليت 

خود را ادامه داد. 
اي��ن كارخان��ه از اول فروردين م��اه ۱3۵2 به 
صورت شركت س��هامي عام درآمد و قسمتي 
از سهام آن در مرحله اول به كاركنان و سپس 
به مردم ارائه ش��د. در سال ۱3۵7 با ملي شدن 
كارخانجات، عمده سهام آن به صنايع ملي ايران 
واگذار شد كه تا سال ۱374 تحت پوشش اين 
سازمان بود و پس از آن در همين سال، بخشي از 
سهام سازمان صنايع ملي به كاركنان ارج و مردم 
و عمده سهام آن به بانك ملي ايران واگذار شد. 

به روز نشدن ماش��ين آلات و انتصاب مديران 
دولتي در اين كارخانه باعث ش��د ت��ا نتواند از 
پتانسيل خود براي توليد محصولات روز استفاده 
كند به نحوي كه در چند سال اخير تصميم به 
فروش اين كارخانه گرفته ش��ود. حتي در يك 
سال گذشته بخش��ي از اين كارخانه در اختيار 
ايران خودرو قرار گرف��ت تا به عنوان پاركينگ 

خودرو از آن استفاده كند. 
تش��ديد مش��كلات براي اين واحد توليدي به 
حدي رسيده كه مديران هفته گذشته تصميم 
به تعطيلي رس��مي آن گرفته و ماش��ين آلات 
كهنه آن را براي فروش گذاشته اند، اين در حالي 
است كه كارخانه ارج در مقطعي به عنوان سوپر 
ماركت لوازم خانگي ضمن برند س��ازي،  انواع 
لوازم خانگي را توليد مي كرد. اكنون با تعطيلي 
كارخانه ارج با درختان بلند و زيبايش فقط سه 
راه ارج واق��ع در جاده مخص��وص باقي مانده؛ 
س��ه راهي كه سال هاس��ت به اين نام معروف 

شده است. 
البته اي��ن كارخانه در طول س��ال هاي اخير با 
بروز مشكلات مالي و حضور برندهاي مختلف 
خارجي سهم قابل توجهي از بازار را در اختيار 
نداشت و با توجه به ماشين آلات كهنه، ديگر قادر 

به توليد محصولات متنوع لوازم خانگي نبود. 

فعالان بازار لوازم خانگي معتقدند اين كارخانه 
قرباني واردات بي رويه و قاچ��اق لوازم خانگي 
در اين سال ها شده اس��ت اما نكته قابل توجه 
مديريت ضعيف و عدم صلاحيت سهامداران اين 
كارخانه است. سهامداراني كه به فكر حفظ اين 
برند تاريخي نبودند و تلاشي براي به روزرساني 
ماش��ين آلات و توليداتش��ان نكردن��د. رئيس 
انجمن لوازم خانگي معتقد است در سال هاي 
اخي��ر ۱۰۰ كارخانه ل��وازم خانگي در كش��ور 
تعطيل شده است و بيش از ۵۰۰ واحد صنعتي 
فعال در زمينه لوازم خانگي بزرگ و الكترونيك 
با ظرفيت ناقص مشغول فعاليت هستند. بنا بر 
آمار، ۱3درصد از 2۰ ميليارد دلار قاچاق كالا به 
كشور را قاچاق لوازم خانگي به خود اختصاص 
مي دهد، ح��ال درچنين ش��رايطي نگهداري 
و حفظ برند قديم��ي ارج نياز ب��ه همت بالا و 
سرمايه گذاري كلاني داشت كه نه سهامداران 
آن و نه دولت علاق��ه اي براي حفظ و نگهداري 
آن نداشتند. به گفته يكي از فروشندگان لوازم 
خانگي، شايد هر ايراني با شنيدن تعطيلي ارج 
نارحت شود، اما او همان كسي است كه خريد 
يخچال، لباسشويي و. . . خارجي را به ارج ترجيح 

مي داده است. 
رئيس انجم��ن لوازم خانگي كش��ور مي گويد: 

 توليد كنن��دگان لوازم خانگي 7 ت��ا 23 درصد 
مواد اوليه شان را گران تر از رقباي خارجي تهيه 
مي كنند و عملاً  وارد رقابتي نابرابر با آنها شده اند. 
وي با ابراز تأسف از تعطيلي ارج در سالي كه قرار 
اس��ت توليدات ملي حمايت شود، مي افزايد: تا 
زماني كه حمايت  ها فقط در قالب حرف باش��د 
و هيچ اقدام عملي از س��وي مسئولان صورت 
نگيرد، همچنان ش��اهد تعطيلي كارخانجات 
ايران��ي و راه ان��دازي كارخانج��ات خارجي و 

جايگزيني ها خواهيم بود. 
   كارگ�ران »ارج« در ت�دارك تجم�ع 

و اعتراض
پيش از اي��ن كارگران اين كارخانه با ارس��ال 
طوماري خط��اب ب��ه مقامات ارش��د دولتي 
از جمله وزي��ر كار، تعاون و رف��اه اجتماعي، 
خواستار رس��يدگي به وضعيت اس��فبار اين 
كارخانه ش��ده اند.  در بخش��ي از اين نامه كه 
به امضاي همه كارگران اين ش��ركت رسيده، 
آمده است: »در تاريخ نگارش اين مكتوب )23 
دي م��اه 94(تعداد توليدات ش��ركت به صفر 
رسيده است و به نظر مي رسد مديريت شركت 
پيرو سياست هاي صاحبان شركت هيچگونه 
برنامه جامع راهبردي در خصوص ادامه توليد 
ي��ا افزايش س��بد محصولات و بهينه س��ازي 
محصولات و دستگاه ها و ماشين آلات موجود 

ندارد.«
در ادامه نامه، كارگران وضعيت  فعلي را حاصل 
ناكارآمدي سياس��ت هاي مديريتي دانسته اند 
و افزوده اند: »با مقايس��ه آماري نيروي انساني 
مشخص مي شود كه تاكنون 88 نفر از پرسنل 
كارآمد ش��ركت با انواع بهانه هاي واهي تعديل 

شدند.«
همچنين در اين طومار آمده اس��ت:»در تاريخ 
بيس��ت و دوم دي ماه، در جلس��ه اي با حضور 
بيش از 4۰ تن از كاركنان و مديريت شركت به 
صراحت اعلام شده كه سهامدار عمده به دليل 
زيان ده بودن توليد تمام��ي محصولات و عدم 
داش��تن توجيه اقتصادي برنامه اي براي ادامه 

روند توليد در شركت ارج ندارد.« 
در پايان اين نامه مي خوانيم: »ما كارگران ارج 
با سوابق بين ۱9 تا 26 سال براي آينده شغلي 
خود نگرانيم و درعين حال خواستار فراهم شدن 
ش��رايط لازم جهت تأمين مواد اوليه و قطعات 
مورد نياز براي ساخت و توليد انواع محصولات 

هستيم.« 
آي��ا وزارت صنعت براي راه ان��دازي مجدد اين 
كارخانه اق��دام ج��دي خواهد كرد ي��ا مانند 
كارخانجات نساجي و ديگر بنگاه هاي توليدي 
به تعطيلي كش��يده ش��ده به س��كوتش ادامه 

خواهد داد. 

چالش آب سرد سونامي پرسشگرانه 
پسابرجامي اروپايي به زبان ساده!

اولاد آدم در مدرس��ه ابتدايي هم كه بود مرتب از معلم كلاس س��ؤال 
مي پرسيد تا معلم بيسوادش مجبور شود به جاي درس دادن، هر دفعه 
قصه حسين كرد شبستري را تعريف كند و بالاخره يك روز مدير گوش 
معلم را پيچاند كه اين چه وضعي است و. . . البته اين موضوع را نبايد به 
حساب تنبلي اولاد آدم بگذاريد. اين موضوع از زرنگي اولاد آدم ريشه 
مي گرفت كه مي دانست بايد معلمش را مجبور كند تا در مورد درسي 
كه مي دهد مطالعه داشته باشد و الا چه نيازي به مدرسه رفتن! معلم كه 
زورش مي آمد، مي خواس��ت جلوي بچه ها كم نياورد، مي زد به قصه و 

افسانه تا داد اوليا درآمد و مدير گوشش را پيچاند و او نيز گوش مرا!
اصولاً سؤال پرس��يدن يا مطالبه گري چيز خوبي است! زماني سكوت 
مدني و زماني پرسش مدني و زماني كاغذپراكني مدني! البته اينها را كه 
مي گويم در مورد خودمان نيست. ما الان يك دولت اعتدالي پسابرجامي 
لوكس س��ر كار داريم كه مدنيت از هر كجايش مي ريزد و فقر )ش��ما 
بخوانيد عدال��ت( را آنقدر خوب بين مردم توزيع كرده اس��ت كه جاي 
هيچگونه پرسشي ندارد! همه چيزش هم به انجام و برجام رسيده است. 

مثلًا كارگرش اگر سبد كالا نمي گيرد، لااقل شلاق... 
بنابراين الان منظور نظ��ر اولاد آدم، قصه پس��ابرجام بيروني بود. يك 
چيزي مثل ابوريحان بيروني! يعني ما كه خودمان هميشه راه حل ها را 
از بيرون طلبيده ايم و به نيرو و اراده خودي، بي توجه بوده ايم و راه حلي 
براي حل پسابرجام قفل شده دروني نداريم و دندانه تمام كليدهايمان 
در مواجهه هاي داخلي ريخته است، بايد منتظر حركت مدني جنبش 
مطالبه گري صنعتي و بانكي اجنبي ها بمانيم تا شايد از آن ميان، چيزكي 
هم نصيب ما شود!يعني هر كه فلفل خواهد، جور هندوستان كشد و هر 

كه فلفل نخواهد جور ايران! يا يك همچين ضرب المثلي!
مي دانم كه پيش خودتان مي گوييد اي اولاد آدم تا ضعف روزه نبردتمان، 
بگو قصه چيست؟ آيا ما هم بايد نامه بدهيم تا به چيزي بدهند؟ دوره نامه 

دادن، دوباره شروع شده است؟ دنبال كه بايد بدويم و نامه بدهيم؟
به شما بشارت بدهم كه خير! يعني پس از ناكامي ايران در پسابرجام، 
بانك هاي اروپايي كه از سوي كمپاني ها و دولت هايشان براي برقراري 
رابطه مالي با ايران تحت فشار هستند، شيوه جديدي براي وادار كردن 
امريكا به لغو تحري��م دلاري اي��ران در پيش گرفته اند. آنه��ا، گويي با 
خاطرات اولاد آدم آش��نايند و كتاب خاطرات منتش��ر شده و نشده او 

را مي خوانند!
يعني به نظر مي رس��د بانك هاي اروپايي در اقدامي هماهنگ )ش��ايد 
آنها هم تلگرام دارند يا بچه دهه هش��تادي!( تصميم گرفته اند فشاري 
را كه از س��وي تجار، كمپاني ها و دولت هاي خود براي برقراري روابط 
مالي با ايران متحمل هستند به وزارت خزانه داري امريكا و دولت اوباما 
كه درگير صاف و صوف كردن راه براي كلينتون هستند، منتقل كنند 
تا به اين ترتيب زمينه لغو محدوديت هاي دلاري وضع شده عليه ايران 

بيشتر فراهم شود. 
اولاد آدم ديده است كه بانك هاي اروپايي براي انتقال اين فشار از شيوه 
نامه نگاري هاي مستمر، طرح پرسش هاي علني و جلسات متعدد درباره 
ماهيت، حدود و پيامدهاي همكاري با ايران اس��تفاده مي كنند. به اين 
ترتيب طرف امريكايي وادار مي ش��ود دائماً در اين مورد توضيح دهد و 
وضع اين محدوديت ها را توجيه كند. البته آنها هنوز قصه حسين كرد 
شبس��تري را از ما ندزديده اند اما حتماً قصه هاي��ي براي تعريف كردن 

دارند!
دولت امريكا اين روزها از س��وي بانك هاي اروپايي به طور مس��تمر در 
معرض اين پرس��ش قرار مي گيرد كه چرا ما را به برق��راري تعاملي با 
ايران تشويق مي كنيد كه بانك هاي خودتان از آن منع شده اند؟ به اين 
مي گويند چالش آب سرد سونامي پرسشگرانه پسابرجامي اروپايي به 

زبان ساده!
پاسخ و توجيه علاوه بر اينكه وقت و انرژي زيادي از امريكايي ها مي گيرد، 
هزينه سياسي و بين المللي ادامه اين محدوديت ها را بالا مي برد و توپ 
عدم اجراي كامل برجام را به زمين امري��كا مي اندازد. حالا آنها توپ را 
كجا مي اندازند، اولاد آدم نمي دان��د!در اين ميان تأكيد و تصريح مداوم 
مقامات ايران مبني بر اينكه نتايج برجام به خاطر كارشكني هاي امريكا 
هنوز براي ايرانيان ملموس نيست هم به يك دردي خورده و به اروپايي ها 
كمك كرده و كاخ سفيد را بيش از پيش تحت فشار قرار داده. اما امان 
از اينكه كسي پيدا نمي شود كه گوش اوباما را مثل گوش معلم ابتدايي 

من بكشد!

کارخانه ارج به سود واردات و قاچاق تعطيل شد
پايان عمر قديمی ترين برند لوازم خانگی ايراني 

بازار نفت به تعادل رسيده است

ب�ه عقي�ده تحليلگران ب�ازار جهان�ي نفت ب�ه لطف رش�د قوي 
مصرف س�وخت و مجموعه اختلالات ب�ه وجود آم�ده در عرضه 
نفت كش�ورهاي توليد كنن�ده، به نقطه توازن بازگش�ته اس�ت. 
به گزارش رويترز، افزايش مصرف س��وخت ارزان توسط رانندگان در 
امري��كا و برخي اقتصادهاي نوظه��ور بزرگ نظير هن��د و مكزيك، به 
افزايش تقاضاي جهاني نفت به ميزان بيش از ۱/4 ميليون بشكه در روز 
در سال 2۰۱6 كمك خواهد كرد.  ميزان مصرف قبلًا در سال 2۰۱۵، 
۱/8ميليون بش��كه در روز افزايش يافته و پيش بيني شده بود در سال 
بعد بيش از يك ميليون بش��كه ديگر رشد داش��ته باشد و قوي ترين و 
پايدارترين رشد تقاضا از زمان بحران مالي را به ثبت برساند. در قسمت 
عرضه، انتظار مي رود توليد نفت امريكا بين سال هاي 2۰۱۵ و 2۰۱6 
به ميزان 7۰۰ هزار بشكه در روز كاهش يابد.  به علاوه، اختلال در عرضه 
نفت كشورهاي ليبي، نيجريه، ونزوئلا و كانادا به بيش از 3 ميليون بشكه 
در روز رسيده اس��ت. البته اختلالات كمتري نيز در برخي كشورهاي 

ديگر گزارش شده است.
  هرچند حجم ذخاير نفت خام و سوخت كش��ورها بعد از مازاد عرضه 
سال هاي 2۰۱4 و 2۰۱۵ به شكل غير معمولي بالاست، اما حجم اين 
ذخاير ديگر افزايش نمي يابد.  تغيير وضعيت بازار از حالت مازاد عرضه 
به حالت توازن در رابطه بين قيمت هاي نفت تحويل فوري و تحويل در 
آينده نيز مشخص است.  به طور كلي، دوره هاي مازاد عرضه و افزايش 
حجم ذخاير با تفاوت قيمت بين تحويل فوري و تحويل در آينده نفت 
همراه است، به نحوي كه نفت تحويل فوري نسبت به نفت تحويلي در 

ماه هاي آينده ارزان تر است.
  تقاضاي بالا و كاهش حجم ذخاير نيز كه مشخصه نزديك شدن بازار به 
تعادل است، معمولاً با افزايش قيمت نفت تحويل فوري نسبت به نفت 
تحويل در آينده همراه است.  طي شش ماه گذشته، شكاف قيمت بين 
نفت تحويل فوري و تحويل در آينده برنت و وست تگزاس اينترمدييت 
به ميزان قابل توجهي كاهش يافته و نش��ان دهنده نزديك شدن بازار 

به نقطه تعادل است. 

بهناز قاسمی
  گزارش  یک

دلاي�ل  ته�ران،  اس�تان  باغ�داران  اتحادي�ه  رئي�س 
گ�ران ش�دن هندوان�ه و خرم�ا را اع�لام ك�رد و از عرض�ه 
گس�ترده ميوه ه�اي متن�وع تابس�تانه ب�ه ب�ازار خب�ر داد. 
به گزارش مهر، مجتبي ش��ادلو درباره علت افزايش قيمت خرما و 
هندوانه در بازار گفت: دليل اين امر، فراهم ش��دن زمينه صادرات 

اين دو محصول است. 
وي اضافه كرد: متأس��فانه گاهي افزايش قيمت ب��ه دليل خود امر 
صادرات نيس��ت كه اتفاق مي افتد بلكه به دليل جو رواني ناشي از 
آن است كه عده اي فكر مي كنند چون موضوع صادرات پيش آمده 
بايد قيمت ها را بالا ببرند.  رئيس اتحاديه باغداران اس��تان تهران با 
بيان اينكه قيمت هندوانه درحال حاضر مقداري متعادل شده است، 

گفت: مس��ئله ديگري كه بايد مورد توجه قرار گيرد اين اس��ت كه 
ما نبايد انتظار داشته باش��يم قيمت محصولات كشاورزي همواره 

ثابت بماند. 
ش��ادلو با بيان اينك��ه هزينه هاي تولي��د اعم از قيم��ت نهاده ها و 
دستمزد نيروي انساني سال به سال بالا مي رود، افزود: در صورتي 
كه هزينه ه��اي مذكور ثابت باش��د ما مي توانيم انتظ��ار ثبات نرخ 
محصولات را هم داش��ته باشيم ضمن اينكه بس��ياري از اوقات، ما 
شاهد افت شديد قيمت اين محصولات در بازار هستيم به طوري كه 
حتي هزينه حمل و نقل آنها نيز تأمين نمي شود اما آن زمان كسي 

اين مسئله را پيگيري نكرده و كمكي به حل آن نمي كند. 
وي همچنين عرضه ميوه هاي تابس��تانه به بازار را مورد اشاره قرار 

داد و اظهارداش��ت: در حال حاضر ما شاهد عرضه ميوه هاي متنوع 
و باكيفيت تابستانه به بازار هستيم كه اين اتفاق در روزهاي آينده 
پررنگ تر خواهد شد.  شادلو با بيان اينكه قيمت بهترين نوع سيب 
درختي در ميدان بارفروشان كيلويي ۵۰۰ تومان است، افزود: اين 
عدد حتي هزينه سردخانه آن محصول هم نيست.  رئيس اتحاديه 
باغداران اضافه كرد: در چنين شرايطي اگر كساني به فكر توزيع و 
عرضه ميوه قاچاق باش��ند قطعاً قصد دارند توليدكنندگان و توليد 
كشور را به زانو دربياورند هرچند عرضه گسترده ميوه هاي متنوع و 
باكيفيت داخلي فضا را براي مانور ميوه هاي ممنوعه خارجي محدود 
كرده و به نظر نمي رسد مصرف كنندگان محصولات قاچاق را به انواع 

داخلي ترجيح دهند. 

گراني خرما و هندوانه در بازار به دليل صادرات!       بازار

نايب رئيس كميس�يون تسهيل كس�ب و كار 
ات�اق بازرگان�ي ضم�ن انتق�اد از اينك�ه بازار 
پوشاك ايران در س�يطره پوشاك ترك است، 
گفت: با توجه به اينكه صنعت نس�اجي داخلي 
امكان رقابت با پوش�اك تركيه را ندارد بايد با 
اقدامات نظارتي، تدوين تعرفه هاي مناس�ب و 
جلوگيري از قاچاق به توليد داخل كمك شود. 
به گزارش ايس��نا، احمد كيميايي اس��دي گفت: 
حذف تعرفه  ترجيحي واردات پوش��اك از تركيه 
اقدام مثبتي بود، چراكه در مدتي كه اين تعرفه ها 
برقرار بود پوشاك داخل آسيب ديده بود و اگر اين 
وضعيت ادامه پيدا مي كرد پوشاك داخلي با بحران 
جدي مواجه مي شد.  وي همچنين تصريح كرد: 
با اين حال نمي توان انتظار داشت كه حذف تعرفه 
ترجيحي با تركيه نتايج خود را در كوتاه مدت نشان 
ندهد.  اين فعال صنعت نساجي ادامه داد: با توجه 
به اينكه تركيه در صنعت پوشاك موفق است اگر 
تعرفه هاي واردات از اين كشور پايين آيد، مطمئناً 
بازار داخلي ضرر مي كند و بازار در قبضه پوشاك 
ترك قرار مي گيرد و توليدكننده داخلي هم امكان 
رقابت با توليدكنندگان مطرح پوش��اك ترك را 
نخواهد داشت.  كيميايي افزود: صنعت پوشاك ما 
در حال پيشرفت است اما هنوز آنقدر قوي نشده 
كه بتواند با كشور هايي مثل تركيه رقابت كند براي 
همين با كاهش تعرفه ها آسيب مي بيند. همچنين 
از سوي ديگر مس��ئله اي كه تاثير منفي زيادي بر 

صنعت نساجي در داخل گذاشته، قاچاق است. 
وي عنوان كرد: تركيه در زمينه پوشاك حرف هاي 
زيادي براي گفتن دارد و صادركننده اول پوشاك 

به اتحاديه اروپاست. همچنين اولين صادركننده 
به كشورهاي CIS است، از اين جهت براي ديگر 
كشور ها سخت است كه بخواهند با تركيه رقابت 

كنند. 
عضو هيئ��ت نمايندگان ات��اق بازرگان��ي تهران 
اضافه كرد: در اين راس��تا دولت باي��د تمهيداتي 
مثل تعرفه هاي مناس��ب و نظارت جدي در بحث 
قاچاق داشته باش��د تا توليد داخل س��امان پيدا 
كند.  كيميايي همچنين درباره وضعيت واردات 
پوشاك از كشور هاي شرق آسيا به بازار ايران گفت: 
بازار پوشاك در داخل نشان مي دهد در چند سال 
اخير واردات پوشاك از شرق آسيا بسيار زياد شده 
است، كشور هاي شرق آسيا سوبسيد هاي بالايي 
به توليدكنندگان و صادركنندگانش��ان پرداخت 
مي كنند و همين موضوع كمك كرده است پوشاك 
شرق آسيا در سطح وسيعي وارد ايران شود.  وي 
اضافه كرد: اگر بخواهيم واردات پوشاك شرق آسيا 
و واردات پوش��اك ترك را مقايس��ه كنيم متوجه 
مي ش��ويم توليدكنندگان داخلي آس��يب بسيار 
بيشتري از ورود پوشاك ترك ديده اند تا پوشاك 
شرق آس��يا، چراكه عمده پوشاك ش��رق آسيا از 
طريق كش��تي و با پرداخت عوارض گمركي وارد 
مي شود اما قاچاق پوشاك ترك به دليل مرزهاي 
گسترده اي كه با تركيه داريم بسيار راحت تر انجام 
مي شود. ضمن آنكه پوشاك تركيه بيشتر با سليقه 
مردم ما از جهت تنوع رنگ و ذائقه هماهنگ است 
و راحت هم در دسترس مردم قرار مي گيرد، از اين 
رو مي توان گفت بازار پوشاك ما در سيطره پوشاك 

ترك است. 

بازار داخلي پوشاك در سيطره ترك ها
      خبر

پرداخت تسهيلات مس�كن به سپرده گذاران 
صندوق پس ان�داز يك�م در حالي آغاز ش�ده 
اس�ت ك�ه از ابت�داي س�ال ج�اري تمام�ي 
دس�ت اندركاران كش�ور در ص�دد ارائ�ه 
راهكارهاي�ي ب�راي خ�روج مس�كن از ركود 
بودن�د ت�ا ب�ازار معام�لات رون�ق بگي�رد. 
اگرچه آغاز پرداخت تسهيلات صندوق پس انداز 
يكم، يكي از راهكارهاي بانكي براي خروج مسكن 
از ركود است اما به نظر مي رسد اين تسهيلات گام 
مؤثري براي برخي از خانوارها به ويژه در شهرهاي 
مياني و واحدهاي متوس��ط و كوچك باش��د.  در 
همين رابطه و درباره ميزان اس��تقبال از پرداخت 
تس��هيلات صندوق پس انداز مسكن يكم اگرچه 
نظر كارشناسان و دست اندركاران متفاوت است 
اما به نظر مي رسد اين تس��هيلات تنها يك روش 
از ميان روش هاي مختلفي اس��ت كه متقاضيان 
خريد مسكن به ويژه كساني كه براي نخستين بار 
اقدام به خريد خانه مي كنند مي توانند آن را تجربه 
كنند. گفته مي ش��ود اين روش، روشي است كه 
مي تواند بر بازار آرام مسكن تأثيري آرام و تدريجي 

داشته باشد. 
حامد مظاهريان، معاون مسكن و ساختمان وزير 
راه و شهرسازي پيش تر گفته بود: خروج مسكن از 
ركود، تدريجي خواهد بود و خروج غيرتورمي را در 
بازار خواهيم داشت كه پيش بيني مي كنيم با ورود 

وام ها فرآيند خروج از ركود تداوم يابد. 
ابوالقاس��م رحيمي انارك��ي نيز در همي��ن رابطه 
گفت: صندوق يكم ش��روع به اعطاي تس��هيلات 
به متقاضياني مي كند كه براي نخستين بار اقدام 

به خريد خانه كرده اند و درباره ميزان اس��تقبال و 
تاثيري كه بر بازار مسكن خواهد داشت بايد منتظر 
باشيم و اظهارنظر كارشناسي در اين باره به تيرماه 

سال جاري موكول خواهد شد. 
وي همچنين افزود: بر اساس سقف تسهيلات به 
متقاضيان تهران 8۰، ش��هرهاي بالاي 2۰۰ هزار 
نفر 6۰ و در ساير ش��هرها 4۰ ميليون تومان وام 
پرداخت مي شود كه بايد براي استفاده از تسهيلات 
هركدام از سپرده گذاران حداقل يك سال سپرده 
گذاري انجام داده باش��ند و به ازاي هر شش ماه، 
يك برابر متوسط موجودي به آنها تعلق مي گيرد 
و بازپرداخت بر اساس سود ۱3 درصد خواهد بود.  
محمدحسن مرادي، مدير امور طرح و برنامه بانك 
مس��كن نيز در مورد جزئيات پرداخت تسهيلات 
صندوق پس انداز مسكن يكم در شهرهاي مختلف 
كشور گفت: تاكنون و در مجموع يكهزار و ۵82 نفر 
اقدام به بازكردن حس��اب در شعب بانك مسكن 
كرده اند كه طي اين مدت، يكه��زار و 46۱ نفر در 
ش��هرهاي زير 2۰۰ هزار نفر جمعيت و 3 هزار و 
273 نفر در شهرهاي بالاي 2۰۰ هزار نفر جميعت 
در صندوق پس انداز مسكن خانه يكم حساب باز 

كرده اند. 
مرادي ميزان جذب بانك از سرمايه متقاضيان را 
9 هزار و 4۰۰ ميليارد ريال عن��وان و تأكيد كرد: 
بازپرداخت تس��هيلات بانكي ۱3 درصد اس��ت و 
بدون شك پرداخت تسهيلات صندوق پس انداز 
خانه يكم بر بازار معاملات مسكن بي تأثير نخواهد 
بود و پيش بيني مي شود كه بازار همچنان بر اساس 

روال سابق به كار خود ادامه دهد. 

جزئيات وام ۸0 ميليوني مسكن 


